

AL MARGE

Les declaracions d' En Perez Solís no ens tenen de indignar ni feroç riurer, tristament molt de veritat hi ha en elles que 's'incontradible com també hi han certes divagacions qu' En Perez Solís baix el nostre modest criteri s' envá de la realitat.

Quant ell fuig de la veritat es com se te d' estudiar, per que es allavors que la seva voluntat lliure de l' encadenament dels fets vola cap al seu anhel. ¿I quin es l' anhel d' En Perez Solís?

Es l' anhel de molts socialistes i de no pocs republicans. Es l' anhel dels demócrates evolucionalistes aristócrates, es la purificació de l' esquerra col·laborant amb les dretes, aixó es, rentar-nos la cara amb aigüa bruta.

En Perez Solís es una figura, i podria ser molt be que desde la seva altura ves distingit que 'ns teniem de rentar la cara pero no que l' aigüa fos bruta, per aixó es pordonable el seu fatal error, error que sofreixen molt sovint alguns socialistes, que tot predicant l' internacional pegan foc interlocalment.

Al entorno de la Assamblea

Uno menos... ¿que importa!

Esta semana he recibido el número de GERMANOR, muy afortunadamente para que puede contestar a las fracasadas gestiones que hasta hoy se venían realizando para la Asamblea que se ha de celebrar, el día 29 del corriente, que no sé si ahora se celebrará, dada la actitud de ciertos elementos que renuncian a cooperar en tal movimiento de organización.

Puedo decir que no me ha sorprendido en nada el contenido del artículo de fondo del respetable y querido periódico GERMANOR al reseñar el pretendido torpedeo de la Asamblea con las cartas de Arboix y de Moret porque uno de los días de la pasada semana encontré en el tren a mi querido y leal amigo de Malgrat Sr. Jaime Safón, que iba acompañado de otro correligionario que si mal no recuerdo se llama Galpi, también de Malgrat; y yo que estaba ayuno de noticias, estos buenos señores me pusieron algo al corriente de lo que GERMANOR publicaría sobre los trabajos de la Asamblea y por esto dije que no me ha sorprendido en nada esta coartada.

En mi poca experiencia política jamás me he fanatizado por ninguna persona, pero si, que puedo decir que se me había forjado en mi mente, la idea, el pensamiento y la esperanza de ver realizada la obra de unificar bajo el nombre de izquier-

das a todos los demócratas y demás afines a la idea republicana del distrito de Arenys. ¿Y a quien habia puesto yo y muchos la fe y entusiasmo? A la respetable y querida persona de D. Manuel Serra y Moret.

El Sr. Serra, por su amabilidad, por su fina oratoria y por el prestigio que tiene y goza en el distrito de Arenys, era el mas indicado y el que mas indicado lo tenia para librar del caciquismo que sufre el Distrito, por cuando todos los elementos de izquierda estaban de su lado entusiasmados para ir donde hubiera sido preciso, pero ahora veo que el Sr. Serra y Moret «renuncia a fer cap mes treball respecte a la projectada Asamblea». Yo desconozco lo publicado por el semanario Justicia de Lloret referente a la agrupación Socialista organizada por el Sr. Serra en Calella, pero si que me adelanto a decir al Sr. Serra y Moret: o tiene V. la palabra empeñada en trabajar contra la asamblea, o no tiene ni un adarme de republicano. Tal como suena.

Ahora quiero preguntar a D. Manuel Serra: ¿Si en el distrito de Arenys de Mar hay 28 o 29 pueblos y de estos pueblos hay uno que desafina y su nota no guarda el sonido como los demás, que culpa tienen los restantes para que se les abandone y se les diga que no se quiere seguir organizando? porque al fin y al cabo V. solo tiene la mirada en las discrepancias de «Calella» y si los de «Calella» no se saben entender que yo no lo quiero discutir, se los deja, y «per un frare no 's pert un corvent Sr. Serra». En el año 1903 cuando se hizo la Unión republicana, en «Valencia» surgió el conflicto de Sarianistas y Blasquitos y a pesar de la tirantez de aquellos republicanos y de las polémicas que se sostenian no perturbaron en nada la marcha de la Unión de los demás republicanos del resto de España, y con esto quiero decir Sr. Serra, que por estas miserias que no son otra cosa que rencillas personales, estaban encima de todos nuestros sagrados ideales y el que está firme de una idea y la siente de corazón no tiene de entretenerse ni dar valor a lo que puede ser estorbo por la marcha de sus ideales, como ha hecho V. en abandonarnos despues de tener comprometida la palabra en reuniones y en periódicos, porque esto a mas de fracasos, es poner una nueva estigma a nuestro partido y si es que lo siente de veras, el ideal republicano debía procurar que la asamblea se celebrase y allí se hubieran discutido los hechos de Calella.

L. COLOMER TORRAS.

Arenys de Munt 9 de Septiembre de 1918.

N. de R.—La redacció respectuosa a totes les opinions admés la publicació d' aquest treball, aixó no vol dir que hi estigui conforme.

Els petits periodics

Als companys de lluita

IV

Tota cosa novella assoleix generalment per l' entusiasme amb que s' emprén i per la curiositat que desperta, un éxit afalagador que confirma les nostres esperances. Però fixant-nos tant sols en el

present i olvidant que l' entusiasme está renyit amb la constancia, i aquesta amb la protecció, prenem per definitiu lo que tant sols era un éxit inicial i vençuts els primers obstacles, creguent que vençerem també els altres, sense tenir en compte els que no hem pogut capir, ens forjém il·lusions irrealisables, rodejant nos d' una atmósfera de superioritat moral i material, castell inaccessible a tota idea de perfecció i progrés.

Vista al través d' aquell prisma enganyador, la Veritat ha d' arribar a nosaltres forçosament estrafeta i per aixó quan els petits periodics moren cerquem pera justificar aquella mort tota classe de causes, certes o falses, però sense jamai esmentar la verdadera. I aquell corc que rosegua els fonaments dels petits periodics, hora es ja de que ho reconeguém, es el personalisme; vici de nostre raça i constant pesadilla de tot aquell que estima de cor la nostra terra.

«El que pensa tant sols en si mateix—diu Fichte—encara que sigui de una manera general i que desitja una vida, una existencia, un goig qualsevol, pera si mateix i no pera la especie, malgrat les bones obres amb que pretingui ocultar la seva deformitat, no es més que un home vulgar, petit, dolent i ademés desgraciat». Lo que diu el filòsof alemany del individualisme, podem també dir-ho del personalisme; perquè si l' individualisme es el tancament de l' home en si mateix, considerant-se com «el fonament i fi de totes les lleis», no es el personalisme la propia deificació, portant-nos a creurens superiors als altres? Ja vegerem anteriorment la nefasta influencia que l' personalisme exerceix sobre nosaltres, fent-nos donar un valor excessiu a les forces individuals, apart de que representa orgull i egeisme i l' obra de tot humà engendrada amb orgull i egoisme, será una obra xorca i menyspreuable.

En quan a la força del personalisme, no resideix en ell mateix; podríem dir que no es una força material, si de aquestes forces poguessim parlar tractant de sentiments. La força del personalisme consisteix en que viu ocult i ignorat, actuant sobre nosaltres indirectament, no poguent s' el combatre amb éxit per mitjans exteriors perquè surt en defensa seva l' amor propi.

Aus que lluitar amb el personalisme cal ofegar l' amor propi; per aixó aconsellarém un examen de consciencia fet sense influencies exteriors i amb la devoció del qui cerca el remei que ha de arrancar un malalt a la mort.

Que 'ls interessats procurin analitzar els seus sentiments; que reflexionin i quan convençuts de l' existencia del mal, per la força mateixa de la convicció, el mal desapareix, no vacillarán en realitzar aquella unió tantes voltes esmentada.

PALMERIN.

TRIBUNA LLIURE

PATRIOTISME

Sempre he sigut partidari de que les escoles ensenyin ademés de l' instrucció, del modo qu' hem de reverenciar als pares, superiors, etc., etc., que se enculqui a les tendres criatures l' amor a la Patria, que s' els ensenyi a cantar l' himne a la